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محلات منطقه مــا :  بالا خيابان ، نوغان، طبرســى 
پايين خيابان ، عيدگاه و چهار باغ

افزایش سرانه فضای سبز 
یا وعده ای غیرعملیاتی
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  فقط اجرا شود
با کاستی هایش می سازیم

22 سال بود که منطقه ثامن به یك کارگاه 
با  که  بود  شده  تبدیل  بزرگ  ساختمانی 
با  کوچه پس کوچه ای  هر  به  سرك کشیدن 
همین  بر  می شدید.  روبه رو  خاك  از  تلی 
باور  این  بر  کارشناسان  از  بسیاری  اساس 
باعث  مصوب،  طرح  مشکلات  که  بودند 
نیاز  تغییرات اساسی  به  و  اجرای آن شده است  ناکارآمدی در 
از  بعد  در طرح  نداشتن دستاوردی  دلیل  آنان  اعتقاد  به  دارد. 
با  بود.  ریزودرشت  مشکلات  همین  نیز  سال  بیست وخرده ای 
روی کارآمدن مدیریت شهری جدید و همچنین گذشت نزدیك 
به 4سال از آغازبه کار نمایندگان مردم مشهد در شورای پنجم، 
آن  به  پایان دادن  و  برای پیش بردن طرح  و جدی  راسخ  عزمی 

معماران  و  شهرسازان  از  بسیاری  اعتقاد  به  که  گرفت  شکل 
هنوز به بودجه و بازنگری های مختلف نیاز دارد. کار آغاز شد و 
خرده پروژه های طرح باسرعت یکی پس از دیگری به بهره برداری 
و به پیشرفت فیزیکی چشمگیری رسید. این همه درحالی بود 
که این طرح هنوز بازنگری نشده بود و براساس همان نقشه ای 
آن  بر  و  نداشتند  قبول  کارشناسان  از  بسیاری  که  شد  اجرا 
خرده می گرفتند و اجرای آن را از سالی به سال دیگر موکول 
می کردند. مردم ساکن منطقه نیز وقتی روند روبه رشد و سرعت 
مشاهده  را  مانده  زمین  روی  چندسال  پروژه های  خوب  بسیار 
ایستادند  منطقه  شهرداری  اقدامات  پشت  دل گرم تر  کردند، 
این  با  کردند.  مشارکت  پروژه ها  سریع تر  هرچه  پیشبرد  در  و 
عزم، 3سال ونیم روند بسیار خوبی از رشد و اجرای پروژه ها را 

المیرا منشادی

گـل دفتــــر

شارستان رضوی که از آن به عنوان سند افتخار شهرداری و شورای 
پنجم در اجرای طرح نوسازی و بهسازی بافت پیرامونی حرم مطهر 
رضوی یاد می شود، بعد از 22ســال سرانجام در سال98 بخش 
بزرگ آن یعنی بیش از یک کیلومتر از خیابان آیت ا... شــیرازی تا 
تقاطع ره بــاغ رضوان)۵۵0متر( به بهره برداری رســید و زیر بار 
ترافیکی رفت.باقی مانده این پروژه یعنــی از میدان ته پل محله تا 
خیابان طبرسی که ۵00متر طول و ۵0متر عرض داشت و از ابتدای 
امسال باسرعت درحال اجرا بود تا مطابق وعده مسئولان شهری 
منطقه به نوروز1400 برســد، همچنان درحال اجراست، گرچه 
سرعت قبل را ندارد.آن طور که مهدی زمانی، مدیر روابط عمومی 
شهرداری منطقه ثامن، می گوید، در طرح جدید، این قسمت از 
شارستان محل مناقشه است اما شهرداری منطقه همچنان باقدرت 
به کار خود ادامه می دهد تا این قســمت از شارستان را نیز به وعده 
مسئولان محلی منطقه ثامن نزدیک کند و به بهره برداری برساند.
به گفته زمانی تقریبا تملک ایــن بخش به جز 4 یا ۵پلاک خرد که 
شــهرداری درحال مذاکره با مالکان آن اســت، به صورت کامل 
انجام شده اســت.«آیا درست اســت که با وجود طرح تفصیلی 
مصوب که در آن عرض سراســر شارســتان ۵0متر در نظر گرفته 
شده است، حالا فقط یک مقطع از آن به 30متر تقلیل یابد؟» این 
سؤالی است که زمانی، مدیر روابط عمومی شهرداری منطقه، در 
انتهای صحبتش بیان می کند و ما نیز همین سؤال را از چند قدیمی 
و ریش سفید محله می پرسیم که آیا موافق اجرای طرح پیشنهادی 
وزارت راه وشهرسازی هســتند یا با طرح تفصیلی ای که تا امروز 

درحال اجراست، موافق اند؟
   وقتی پای آبادانی محله وسط باشد اهالی کمک 

می کنند
محمدیان، از اهالی محله نوغان، که سال هاست در این محدوده 
زندگی می کند، درباره پروژه می گوید: بعد از چندسال پروژه تکانی 
خورد و فعالیت عمرانی انجام شد. تا چندسال قبل شهرداری فقط 
ملک های اهالی محل را می خرید و کاری هم نمی کرد. البته الان 
چند ماهی است که رفت وآمد ها به پروژه کمتر شده است. شاید آن 
ابتدا بعضی از ساکنان با اجرای طرح موافق نبودند، اما وقتی عمران 
و آبادی محله هایشان را دیدند، حتی به اجرای هرچه زودتر طرح نیز 
علاقه مند شدند و کمک کردند.محمدیان معتقد است اگر هر روز 
طرحی عوض و طرح قبلی کاملا نقض شود، این پروژه به سرانجام 
نمی رسد: قرار بود خیابان طبرسی را عریض کنند، اما من شنیده ام که 

در طرح جدید عرض خیابان تثبیت شده است. به نظرم درست است 
که مشاوران جدید قصد دارند بافت تاریخی اطراف حرم مطهر را زیاد 
تغییر ندهند، اما الان زمان قاجار نیست که در خیابان های اطراف 
حرم مطهر فقط چند خودرو و کالسکه عبور کنند. در ایامی که زائر 
به مشهد می آید، خیابان طبرسی و خیابان های دیگر قفل می شود. 

با طرح جدید به نظر من فقط وقت و اعصاب مردم از بین می رود.
   با طرح جدید موافقم

حسین زاده اما برخلاف همسایه ها و هم محلی های دیگرش از طرح 
جدید مشاور استقبال می کند و دراین باره می گوید: هر چقدر در این 
22سال خاک خوردیم و صبح و شب سروصدا شنیدیم، بس است. 
اگر قرار است طرحی اجرا شود که این صدا ها، خاک و ترافیک کم 

شود، بهتر است اجرا شود و شهرداری هم باید کوتاه بیاید.
   حال که طرح به انتهای خود رسیده نباید طرح 

جدید اجرا شود
هاشمی، از ســاکنان ته پل محله، نیز دراین باره می گوید: من هر 
روز به پروژه سر می زنم. حال که به دم خود رسیده است نباید طرح 
دیگری جایگزین شود که معلوم نیســت چه اقدامات اجرایی را 
پیش بینی کرده اســت. من معتقدم هر پروژه ای که اجرا می شود، 
باید به نفع مردم باشــد، اما به نظرم طرح قبلی که تا امروز درحال 
اجرا بود، مناسب محله بود. اگر تفاوت دیدگاه بین مشاور فعلی و 
شهرداری منطقه به عنوان مجری که باعث کندشدن و حتی تعطیلی 
برخی اقدامات اجرایی در این قسمت شده است، شدت پیدا کند، 
دوباره نارضایتی و بلاتکلیفی شهروندان محله نوغان و ته پل محله 

را به دنبال خواهد داشت.
   از طرح راضی ام

نازنین فراهانی که دانشجوی رشته حقوق است و در این محله به دنیا 
آمده و بزرگ شده است، درباره تغییر طرح می گوید: من سن وسالی 
ندارم و از کوچه ها و محله های قبل از اجرای طرح خبر ندارم، اما 
همین اندازه که می بینم آن کوچه های تنگ و باریک به خیابان های 
عریض تبدیل شده اســت و مردمی که خانه های خود را فروخته و 
از این محله رفته اند، در محله های خوب شهر ساکن شده اند، از 
طرح راضی هســتم. اگر قرار باشد طرحی اجرا شود که خیابان ها 
و کوچه هایی را که به عریض شدن یا فضای سبز نیاز دارند، نادیده 
بگیرد، به عقیده من همین بهتر که طرح قبلی اجرا شود. مردم محله ها 
هم به این امر راضی تر هستند، زیرا در این صورت به ارزش ریالی 

ملک هایشان نیز افزوده می شود.

شارستان رضوی در حال اجراست، اما...

نمی توان طرح مصوب را نادیده گرفت

به مسیرهای تشرف در طرح جدیدتوجه نشده است
عابدزاده معاون شهرســازی و معماری شهرداری منطقه 
ثامن یکی از مخالفان اجرای طرح جدید است به اعتقاد 
او در طرح جدید پهنــه بندی در طرح راهبردی مهرازان به 
عنوان سند بالادست باید برای طرح جدید لحاظ می شده 
اما در مقایســه با پهنه بندی پیشنهادی در تعارض است و 
پهنه ها تغییر یافته است. او در توضیح بیشتر تاکید می کند: 
کمتر کسی در جامعه نخبگانی این جسارت را دارد که در 
مورد آنچه اتفاق افتاده پشتیبانی کند. این گلایه من به عنوان 
یک متخصص از همکاران خودم است. همه ما می دانیم 
که مدینه فاضله کدام اســت، اما مســیر حرکت به سوی 

مدینه فاضله از سنگلاخ های زیر پاست که امیدوارم این 
شجاعت در میان مدیران و نخبگان اتفاق بیفتد و جلسات 
تعاملی بیش از پیش  بین متخصصین و مدیران برگزار شود.

این مقام مســئول در ادامه تصریــح می کند: اگر چه یکی 
از نکات کلیدی و قوت طرح پیشــنهادی تارها و پودها و 
مسیرهای تشرف و شار یک و دو است. این مسیرها در طرح 
بالادست شناسایی شده اما برخی مسیرهای پیشنهادی در 
طرح پیشنهادی مورد توجه قرار نگرفته است، مانند بازارچه 
آستانه پرســت که گذری موازی با آن پیشنهاد شده که در 

برخی موارد انطباقی با تاریخ معابر ندارد. 

صفری معاون فنی و عمران شــهرداری منطقه ثامن نیز در 
خصوص اجرای طرح شارســتان کــه در قطاع 2 در حال 
اجراســت می گوید: در طرحی که توســط مشاور یعنی 
دانشگاه تهران ارائه شده است، هم نقاط قوت و هم نقاط 
ضعف وجود دارد. اما به عقیــده من نمی توان طرح قبلی 
را به طور کامل نادید گرفــت و طرح جدید را اجرا کرد. او 
ادامه می دهد: در طرح جدید تمام پروژه هایی که در طرح  
مصوب در حال اجراست در همان حال تثبیت شده است. 
به طور مثال در شارستان رضوی که دو پلاک برای اجرای 

کامل شارستان باقی مانده است، طبق طرح نمی توان هیچ 
کاری کرد و باید طرح جدید را اجرایی کنیم.

این مقام مســئول در شــهرداری منطقه ثامــن در ادامه 
صحبت هایش با اشــاره به طره باغ حضرت زهرا)س( نیز 
اظهــار می دارد: در خصوص ره بــاغ حضرت زهرا)س( 
شرایط اجرا شاید کمی متفاوت باشد، که دلیل آن هم این 
است که شهرداری منطقه مجری اجرای طرح می باشد، اما 
به نظر من در اجرای همین ره باغ هم بنا به نظرات مختلف 

درون شهرداری منطقه پروژه با کندی پیش می رود.


